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Szijjártó: hosszú még az út a bizalom helyreállításáig Ukrajnával 
2024. január 29. – MTI, Hirado.hu, Magyarszo.rs, Telex.hu, Index.hu, Mandiner, Demokrata, 

Hvg.hu, 444.hu, HírTV 

Történtek biztató lépések a bizalmi légkör helyreállítása felé Magyarország és Ukrajna között, 

azonban hosszú még az út odáig, és sok munkára lesz szükség, amire hazánk készen áll - közölte 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter hétfőn Ungváron. A Külgazdasági és 

Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető az ukrán kollégájával, Dmitro Kulebával 

és a kijevi elnöki hivatalt vezető Andrij Jermakkal folytatott tárgyalását követő közös 

sajtótájékoztatón hangsúlyozta, hogy a kárpátaljai magyarság jogait 2015-öt követően 

folyamatosan csorbították, ez az oka annak, hogy a kétoldalú kapcsolatok az utóbbi években 

nem a jó viszonyról, hanem a nyitott kérdésekről szóltak. Üdvözölte, hogy az ukrán parlament 

által tavaly decemberben elfogadott törvény "ezt a negatív spirált kétségtelenül megállította", 

ugyanakkor újfent leszögezte, hogy a kormánynak az az elvárása, hogy a kárpátaljai magyarok 

visszakapják a 2015-ben meglévő jogaikat. 

 

Menczer Tamás: a kormány nem új jogokat kér a kárpátaljai magyar 

kisebbségnek 
2024. január 29. – MTI, ORIGO, Hirado.hu, MagyarHírlap, Vajma.info, 24.hu, Ma7.sk 

Nem új jogokat kérünk a kárpátaljai magyarságnak, hanem azokat a jogokat adják vissza, 

amelyek 2015 előtt már megvoltak - mondta a Külgazdasági és Külügyminisztérium kétoldalú 

kapcsolatokért felelős államtitkára hétfőn este az M1 aktuális csatorna műsorában. Menczer 

Tamás úgy fogalmazott: Magyarország kiáll a kárpátaljai magyarok érdekei mellett, ez "vörös 

vonal". Emlékeztetett arra, hogy Ukrajna 2015-ben kezdte meg a kisebbségi jogok 

"megnyirbálását", módosították az oktatási törvényt, a nyelvtörvényt és a kisebbségi 

nemzetiségi törvényt is. A tavaly decemberben elfogadott kisebbségi törvény már "jó irányba 

halad, de nem elégséges" - mondta az államtitkár. Elmondta, hogy a hétfői ukrán-magyar 

külügyminiszteri találkozó után közös munkacsoport vitatja meg azt a 11 pontos javaslatot, 

amelyet a magyar kormány állított össze. Reményét fejezte ki, hogy a munkacsoport mielőbb 

megoldásra jut.   

 

Jermak: Ukrajna erőteljes lépést tett az ukrán államfő és Orbán Viktor 

miniszterelnök találkozója felé 
2024. január 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata 

Az ukrán-magyar külügyminiszteri tanácskozást követően Andrij Jermak, az ukrán elnöki 

hivatal vezetője kijelentette, hogy Ukrajna erőteljes lépést tett Volodimir Zelenszkij elnök és 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/29/szijjarto-peter-hosszu-meg-az-ut-a-bizalom-helyreallitasaig-ukrajnaval
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/30/menczer-tamas-a-kormany-nem-uj-jogokat-ker-a-karpataljai-magyar-kisebbsegnek
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/30/menczer-tamas-a-kormany-nem-uj-jogokat-ker-a-karpataljai-magyar-kisebbsegnek
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/29/ukran-elnoki-szovivo-eroteljes-lepest-tettunk-zelenszkij-es-orban-viktor-talalkozojanak-megszervezese-fele
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/29/ukran-elnoki-szovivo-eroteljes-lepest-tettunk-zelenszkij-es-orban-viktor-talalkozojanak-megszervezese-fele
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Orbán Viktor magyar miniszterelnök találkozója felé, Dmitro Kuleba külügyminiszter pedig 

úgy vélte, hogy Ukrajna készen áll a kisebbségek jogai kapcsán kialakult vita végleges 

rendezésére Magyarországgal. A hétfői ungvári kétoldalú tárgyalásokat követő közös 

sajtótájékoztatón Dmitro Kuleba külügyminiszter közölte, Ukrajna eltökélt abban, hogy végre 

rendezze Magyarországgal a kisebbségi jogokkal kapcsolatos vitát. Ennek érdekében a 

külügyminisztérium égisze alatt különbizottságot hoznak létre, amelynek tíz napon belül 

konkrét elképzelést kell beterjesztenie a két ország kormánya elé arról, hogy a magyar fél által 

benyújtott "kérdések listájából mit és hogyan kell megoldani, illetve mit sikerült már 

megoldani" - fogalmazott. Szavai szerint ha korábban a nemzeti kisebbségek kérdésével 

Ukrajna uniós tagságával összefüggésben kellett döntéseket hozni, akkor most kétoldalú vitát 

kell folytatni azért, hogy "végre rendeződjön a kérdés, amely alapjában véve már minden 

nemzeti kisebbség érdekében megoldódott". 

             
Kárpát-medencei néptáncosok, népzenészek seregszemléjét tartják a hétvégén 

Lakiteleken 
2024. január 29. – MTI, Magyar Hírlap 

Kárpát-medencei magyar hagyománytisztelő néptáncegyüttesek, népzenekarok, kézművesek, 

őstermelők és alkotóművészek találkozóját tartják péntektől vasárnapig Lakiteleken, a 

Kárpátia Rendezvényházban. Az első alkalommal megszervezett Élő Hagyományunk Kösöntyű 

Találkozója elnevezésű rendezvény hétfői budapesti sajtótájékoztatóján Lezsák Sándor, az 

Országgyűlés alelnöke, a Hungarikum Bizottság tagja, a találkozó fővédnöke elmondta: a 

lakiteleki Hungarikum Ligetben a Himnusz születésnapját egy tíznapos rendezvénysorozattal 

ünneplik, melynek a hétvégi, háromnapos esemény lesz a zárórendezvénye. A találkozóra a 

Kárpát-medence különböző részeiből, többek között Erdélyből, Felvidékről és Délvidékről 

mintegy 800 néptáncos, 18 felnőtt- és 14 ifjúsági néptáncos csoport, valamint 7 zenekar 

érkezik. A találkozó nem verseny, hanem kapcsolaterősítő találkozás lesz a néptáncosok között 

- emelte ki Lezsák Sándor. 

 

Kásler Miklós: Trianon traumája nemcsak a magyarság, hanem a szomszédos 

népek lelkébe is beleégett 
2024. január 29. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap. Demokrata, Felvidék.ma 

Trianon következményei több mint 100 év után is itt vannak velünk, traumája nemcsak a 

magyarság, hanem a szomszédos népek lelkébe is beleégett - hangsúlyozta a Magyarságkutató 

Intézet (MKI) főigazgatója az intézet által szervezett Trianon tudományos konferencia 

megnyitóján hétfőn Budapesten. Kásler Miklós úgy fogalmazott, hogy a konferencia 

témájaként a legnagyobb magyar tragédia jelenik meg. Kiemelte, hogy Trianonról nagyon sokat 

tudunk és nagyon sokat nem tudunk, sem az okairól, sem az előzményeiről, ugyanakkor - mint 

fogalmazott - bár sok dolog ismert az utóéletéről, de ez a kép sem teljes még ma sem. A 
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https://www.magyarhirlap.hu/kultura/20240129-karpat-medencei-neptancosok-nepzeneszek-seregszemlejet-tartjak-a-hetvegen-lakiteleken
https://www.magyarhirlap.hu/kultura/20240129-karpat-medencei-neptancosok-nepzeneszek-seregszemlejet-tartjak-a-hetvegen-lakiteleken
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/29/kasler-miklos-trianon-traumaja-nemcsak-a-magyarsag-hanem-a-szomszedos-nepek-lelkebe-is-beleegett
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/29/kasler-miklos-trianon-traumaja-nemcsak-a-magyarsag-hanem-a-szomszedos-nepek-lelkebe-is-beleegett
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főigazgató szerint Magyarországot "megszüntetésre szánták", ám az ország, a magyarság a 

trianoni kihívásra "brutálisan erős választ adott", olyan szellemi választ amely Nobel-díjakban, 

a tudományban, az irodalomban, a zenében nyilvánult meg, miközben az ország átalakította 

iparát, mezőgazdasága viszonyait és az életszínvonal tekintetében 1938-ra majdnem utolérte 

Ausztriát. 

        
Meghirdették a közbeszerzést a Szatmárnémetit Magyarországgal összekötő 

gyorsforgalmi út építésére 
2024. január 29. – MTI, Hirado.hu, Transtelex.ro, Maszol, Demokrata,  

A romániai közúti infrastruktúrát kezelő országos társaság (CNAIR) meghirdette a 

közbeszerzési eljárást a Szatmárnémetit Magyarországgal összekötő gyorsforgalmi út építésére 

- írta hétfőn az Economedia.ro román gazdasági portál. A romániai közbeszerzések 

elektronikus rendszerében (SEAP) közzétett kiírás szerint a Szatmárnémeti-Óvári 

gyorsforgalmi utat két év alatt kell megépítenie a kivitelezőnek. A beruházás értéke 738-832 

millió lej (57,8-65,1 milliárd forint) között mozog. A munkálatra jelentkező cégek március 14-

éig nyújthatják be ajánlataikat. A Szamos Expressz névre keresztelt gyorsforgalmi út 

Szatmárnémeti körgyűrűjéről indul és Óvárinál (Oar) éri el a román-magyar határt. Magyar 

oldalon Csengeren csatlakozik rá az M3-as autópályából leágazó, épülő M49-es autóútra, 

rákapcsolva ezáltal Szatmárnémetit az európai autópálya hálózatra. 

 

Nekiment a volt SRI-főnök az AUR-os politikusnak, amiért az Toroczkai Lászlóval 

„közösen” ukrán területekre tart igényt 
2024. január 29. – Krónika, maszol.ro 

Keményen bírálta Eduard Hellvig, a Román Hírszerző Szolgálat (SRI) tavaly lemondott volt 

igazgatója Claudiu Târziut, a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) szenátorát, amiért az – 

hasonlóan Toroczkai Lászlóhoz, a magyarországi Mi Hazánk elnökéhez – arról beszélt: ukrán 

területeket kíván elcsatolni. Hellvig hétfőn az X – korábban Twitter – közösségi oldalon ment 

neki Târziunak. „Persze a beszéd Vlagyimir Putyinnak jön a legjobban: nézzétek csak, sok 

ország elégedetlen, ezért indokolt a háborúnk” – fogalmazott Hellvig. A volt SRI-vezér szerint 

aki ilyen kijelentéseket tesz, az általában „hasznos idióta”, aki különösebb gondolkodás nélkül 

olyan üzeneteket indít útjára, amelyek éppen megfelelnek az ellenfelének. „A probléma az, 

hogy Claudiu Târziu úr nem idióta. Egyesek szerint nem is hasznos. (…) Nem gyanakodhatunk 

arra, hogy elragadtatta magát, és elvesztette az eszét. Târziu úr cinikusan játszik egy forró 

témával, amiről nagyon jól tudja, hogy fantázia. A nacionalista láng felszításából ő profitál 

nagyban, nem a nemzeti eszme. Mert az agitációból hírveréshez, nyilvánossághoz és 

választókhoz jut” – vélekedett Hellvig. 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/29/meghirdettek-a-kozbeszerzest-a-szatmarnemetit-magyarorszaggal-osszekoto-gyorsforgalmi-ut-epitesere
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/29/meghirdettek-a-kozbeszerzest-a-szatmarnemetit-magyarorszaggal-osszekoto-gyorsforgalmi-ut-epitesere
https://kronikaonline.ro/belfold/nekiment-a-volt-sri-fonok-az-aur-os-politikusnak-amiert-az-toroczkai-laszloval-bkorusbanr-ukran-teruletekre-tart-igenyt
https://kronikaonline.ro/belfold/nekiment-a-volt-sri-fonok-az-aur-os-politikusnak-amiert-az-toroczkai-laszloval-bkorusbanr-ukran-teruletekre-tart-igenyt
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Szamos Expressz: még egy lépéssel közelebb a Szatmárnémetit Magyarországgal 

összekötő gyorsforgalmi út  
2024. január 29. – Krónika, maszol.ro 

A romániai közúti infrastruktúrát kezelő országos társaság (CNAIR) meghirdette a 

közbeszerzési eljárást a Szatmárnémetit Magyarországgal összekötő gyorsforgalmi út építésére 

– írta hétfőn az Economedia.ro román gazdasági portál. A közbeszerzések elektronikus 

rendszerében (SEAP) közzétett kiírás szerint a Szatmárnémeti–Óvári gyorsforgalmi utat két év 

alatt kell megépítenie a kivitelezőnek. A beruházás értéke 738–832 millió lej között mozog. A 

munkálatra jelentkező cégek március 14-éig nyújthatják be ajánlataikat. A Szamos Expressz 

névre keresztelt gyorsforgalmi út Szatmárnémeti körgyűrűjéről indul és Óvárinál éri el a 

román–magyar határt. Magyar oldalon Csengeren csatlakozik rá az M3-as autópályából 

leágazó, épülő M49-es autóútra, rákapcsolva ezáltal Szatmárnémetit az európai autópálya 

hálózatra. 

 

A sepsiszentgyörgyi Székely Nemzeti Múzeumé az SZNT 2023-as Gábor Áron-díja  
2024. január 29. – Krónika 

A sepsiszentgyörgyi Székely Nemzeti Múzeum kapja a Székely Nemzeti Tanács (SZNT) 2023-

as Gábor Áron-díját – közölte hétfőn a szervezet. Az SZNT közleménye szerint a díjazottról a 

szervezet állandó bizottsága döntött Izsák Balázs elnök előterjesztésére. Emlékeztetnek arra, 

hogy a sepsiszentgyörgyi intézmény „alapítása óta a székelység történelmi emlékezetének, 

kulturális kincseinek temploma”, és a Kós Károly tervei alapján felépített múzeumépület is ezt 

tükrözi. Hozzáteszik: a díj tisztelgés a múzeumalapító Zathureczky Emília emléke előtt és az 

intézmény olyan jelentős múzeumőrei, igazgatói előtt, mint Csutak Vilmos, Herepei János, 

Szabédi László vagy az SZNT-t alapító, a székely jelképeket megalkotó Kónya Ádám. 

 

Iohannis: komoly aggodalomra ad okot a szélsőséges áramlatok és ideológiák 

térnyerése 

2024. január 29. – maszol.ro 

A holokauszt megrázó tanulságait meg kell őriznünk emlékezetünkben, mert csak a történelem 

megismerésével és megértésével tudjuk megakadályozni annak megismétlődését - jelentette ki 

Klaus Iohannis a holokauszt áldozatainak nemzetközi emléknapja alkalmából kiadott 

üzenetében. Az államfő üzenetét Sergiu Nistor elnöki tanácsos olvasta fel a bukaresti Korál 

zsinagógában tartott hétfői rendezvényen. Iohannis hangsúlyozta, a megemlékezés az emberek 

millióit érintő szörnyű tragédia felidézésén túlmenően része egy tanulási folyamatnak, 

tanulságos példája annak, hogy a gyűlölet milyen szörnyetegeket szülhet, de annak is, hogy az 

élet győzedelmeskedik a halál felett.  
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https://kronikaonline.ro/gazdasag/szamos-expressz-egy-lepessel-kozelebb-a-szatmarnemetit-magyarorszaggal-osszekoto-gyorsforgalmi-ut
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-sepsiszentgyorgyi-szekely-nemzeti-muzeume-az-sznt-2023-as-gabor-aron-dija
https://maszol.ro/belfold/Iohannis-komoly-aggodalomra-ad-okot-a-szelsoseges-aramlatok-es-ideologiak-ternyerese#google_vignette
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A szilágysági összefogásnak hatalmas ereje van, több százan vettek részt a 

jótékonysági esten 
2024. január 29. – maszol.ro 

Jótékonysági estet tartottak vasárnap délután a zsoboki Bethesda gyermekotthon 

megsegítéséért a zilahi Vigadó épületében. A tervezett kezdési időpontra megtelt a terem, de 

még mindig hosszú sorban álltak a tombolánál, hogy legalább egy téglányival járuljanak hozzá 

a két családtípusú otthon felépítéséhez. Több százan jöttek segíteni, lélekben támogatni a 

zsobokiakat, a nemes célt. Pedig mindössze tíz nap állt a szervezők rendelkezésére, hogy az 

eseményt megvalósítsák. De sikerült. Az est folyamán kicsivel több mint 400 tombolajegyet 

tudtak értékesíteni, melynek összegét az otthon felépítésére fordítják. 

 

Felavatták a vajdahunyadi magyarság búbos kemencéjét 
2024. január 29. – Nyugati Jelen 

Tavaly év végén épült meg a vajdahunyadi Magyar Ház udvarán a helyi közösség búbos 

kemencéje. Felavatását a magyar kultúra napjához közel esően időzítették. „Vas megyében 

láttam meg egy ilyen búbos kemencét, és abban a pillanatban eldöntöttem, hogy építünk egy 

ilyet Vajdahunyadon. Nem tudtam még miből, hogyan, de tudtam, hogy meglesz. Mert a búbos 

kemence nemcsak sütésről-főzésről szól, hanem összegyűlünk köréje, beszélgetünk, közösen 

tervezzük a jövőnket. Évek óta tapasztalom, hogy Vajdahunyadon nagyon jó emberek vannak, 

mindig, minden jó ötletet felkarolnak. Így sikerült megépíteni ezt a kemencét is. A Vas megyei 

testvéreink, akikben szintén nagy a tenni akarás, a segítőkészség, a magyar ember jósága, 

mellénk álltak. Onnan jött egy fiatalember, akinek nagy tapasztalata van kemenceépítésben, és 

elkészítette nekünk ezt a búbos kemencét. 

 

Kétharmados többség kell az alpolgármester leváltásához 
2024. január 29. – szekelyhon.ro 

Jó eséllyel a jövő havi soros tanácsülésen kerül napirendre a székelyudvarhelyi alpolgármester 

leváltásával kapcsolatos határozattervezet, amelyet kilenc helyi önkormányzati képviselő 

fogalmazott meg – a Szabad Emberek Pártja (POL) nyolc és az Erdélyi Magyar Szövetség 

(EMSZ) egy tagja. Összességében tizenkét támogató voksra lesz szükség az előterjesztés 

megszavazásához. A közigazgatási törvénykönyv 152. cikkelye rendelkezik az alpolgármester 

megválasztásáról, illetve a leváltásáról is – tudta meg a székelyhon.ro Venczel Attila 

székelyudvarhelyi főjegyzőtől. Mint kifejtette, az alpolgármester-menesztést a polgármester 

vagy az önkormányzati képviselők egyharmada kezdeményezheti alapos indoklást követően. A 

leváltással kapcsolatos döntéshez a képviselők kétharmadának helyeslő szavazatára van 

szükség – ez esetben maga az alpolgármester is voksolhat. Székelyudvarhelyen konkrétan 12-

en kell támogassák Ölvedi Zsolt menesztését. 
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https://maszol.ro/belfold/A-szilagysagi-osszefogasnak-hatalmas-ereje-van-tobb-szazan-vettek-reszt-a-jotekonysagi-esten
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A családok támogatására fókuszál idén az RMDSZ 
2024. január 29. – maszol.ro 

Pénteken döntenek a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) frakciói az alakulat ez 

évi jogalkotási prioritásairól – nyilatkozta hétfőn az Agerpres hírügynökségnek Csoma Botond 

képviselőházi frakcióvezető. Csoma azt mondta, az RMDSZ képviselőházi, illetve szenátusi 

frakciójának pénteki összevont ülésén tárgyalnak majd a szövetség 2024-e évre vonatkozó 

jogalkotási prioritásairól, de az már most előrevetíthető, hogy a családok anyagi támogatására 

vonatkozó törvénytervezetekkel fognak előállni. Emlékeztetett, hogy az RMDSZ már korábban 

is nagy hangsúlyt fektetett a családok anyagi védelmét célzó tervezetekre, és ezt a munkát 

folytatni kívánják 2024-ben is, „függetlenül attól, hogy ez választási év”. Ugyanakkor az 

RMDSZ tervei között szerepel a gazdák követeléseinek mérlegelése, majd a helyzet kezelését 

célzó jogalkotás. 

              
Horony Ákos: A kisebbségi törvényhez a már kész tervezetet is fel lehet használni 
2024. január 29. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk 

A kisebbségek jogállását rendező törvény alapját képezheti az előző kisebbségi kormánybiztos 

által kidolgozott tervezet – jelentette ki Horony Ákos, a törvény előkészítésével megbízott új 

kisebbségi kormánybiztos. Horony a TASR-nek leszögezte, hogy az előkészítés folytatásához 

valószínűleg újra le kell fektetni a jogalkotó szándékát. Hozzátette, megfelelő kiindulási 

alapnak tartja a meglevő tervezetet, ugyanakkor a cél olyan javaslat kidolgozása, amelynek van 

esélye az elfogadásra. A végső változatról tárgyalni fog az egyes minisztériumokkal, hogy olyan 

tervezetet mutasson be, amelynek elfogadására van esély. 

 

Tapolyai Emőke: Legyünk gyermekünk legnagyobb szurkolója! 
2024. január 29. – Ma7.sk 

Tapolyai Emőke klinikai pszichológus Állj mellé! – Használati útmutató felnövő 

gyermekeinkhez című előadásában azt boncolgatta, hogy miféleképpen segíthetünk 

gyermekeinknek a felnőtté válás küszöbén, amely korszak ami a későbbiekben egész életüket 

meghatározhatja. Az előadó a közelmúltban az MMC Felvidék meghívására érkezett a 

magyarországi tehetséggondozó intézmény dunaszerdahelyi központjába. Tapolyai Emőke 

szerint az is nagyon fontos, hogy tisztázzuk, mik az igazi értékek. Nem a siker, nem a karrier, 

hanem a jellem, az, hogy emberek maradjunk. 

 

Tavaszvárás népzenével 
2024. január 29. – Felvidék.ma 

Február első hétvégéjén rendezik a komáromi RÉV – A Magyar Kultúra Házában és az Egressy 

Béni Városi Művelődési Központban többek között a Hagyományok Háza Hálózat-Szlovákia 

támogatásával a II. Felvidéki Népzenész-találkozót. A rendezők szándéka szerint a 

zenésztalálkozó egy olyan esemény, ahol a népzenészeké a főszerep: így ezúttal nem a tánc, 
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hanem a zene, a zenekarok vagy inkább a zenészek kerülnek fókuszba. Olyan jó példák nyomán 

indultak el, mint az Erdélyi Táncházzenészek találkozói, a vajdasági találkozók és a 

Hagyományok Háza hasonló Kárpát-medencei kezdeményezései. Ezek az összejövetelek a 

szakma igazi fórumaivá váltak, ahol az egymástól messze tevékenykedő zenészek is meg tudtak 

vitatni szakmai kérdéseket. 

 

Felvidékiek a Pedagógus Expón, a pedagógusok Kárpát-medencei szakmai 

rendezvényén 
2024. január 29. – Felvidék.ma 

A hétvégén a budapesti Kongresszusi Központban megszervezett Pedagógus Expón több mint 

1600 pedagógus vett részt. A Felvidékről mintegy száz-százhúsz pedagógus jelent meg a 

rendezvényen. A Kárpát-medencei pedagógusszervezetek nevében Fekete Irén, a Szlovákiai 

Magyar Pedagógusok Szövetségének elnöke, az expo egyik egyűttműködő partnere köszöntötte 

a pedagógustársakat. A Pedagógus Expo ötletgazdája Balatoni Katalin köznevelési helyettes 

államtitkár, aki szerint ez egy olyan közösségi élményt nyújt, ahol a pedagógusok megélhetik, 

hogy egy célért dolgoznak. A szervezők a szakmai programokkal nyitnak a Kárpát-medence és 

a diaszpóra pedagógusai felé is, abból az elgondolásból, hogy nemzetünket az oktatáson 

keresztül is meg tudják tartani és építeni. A Pedagógus Expo keretei között adták át a 

Családbarát köznevelési intézmény díjakat. 

 

Megosztja a magyarokat az elnökválasztás 
2024. január 29. – Új Szó 

Bár ismét indul magyar jelölt a tavasszal esedékes szlovákiai elnökválasztáson, az előző két 

alkalomhoz hasonlóan most sem szavaz egységesen a magyar közösség. Az előzetes felmérések 

azt mutatják, hogy a közvetlen elnökválasztások történetében először még csak nem is egy 

jobboldali jelölt számíthat a legtöbb magyar voksra. A szlovákiai elnökválasztások történetében 

két alkalommal indult magyar nemzetiségű jelölt. A 2014-es választás első körében Bárdos 

Gyula a szavazatok 5,1 százalékát szerezte meg, a két nagy déli, magyarok lakta járásban, 

Dunaszerdahelyen és Komáromban az összes jelölt közül a legjobban szerepelt. Öt évvel később 

Bugár Bélát 3,1 százalék választotta. 

 

Borszentelést tartottak Szent Vince napja alkalmából 
2024. január 29. – Új Szó 

Tizenötödik alkalommal jöttek össze a borászok, borlovagok és borkedvelők, hogy megáldják 

az új bort. Az év első borászati ünnepét január 22-én, a hagyományos termésjósló napon, Szent 

Vince napján ünneplik. Ezen a napon a szőlősgazdák vesszőt metszenek, üvegbe teszik és 

megfigyelik, kihajt-e. Ha rügy fakad a vesszőn, jó évnek néznek elébe a borászok, gazdag termés 

várható. Ha viszont nem hajt ki, akkor további fagyokra és gyengre termésre lehet számítani. 

Ezt a hagyományt élesztette újra 2007-ben az Európai Borlovagrend dél-szlovákiai legátusa a 

Csallóközben. A díszes ruhában bevonuló borlovagok most is a somorja-gancsházai Bartal 

családi pincészetben találkoztak és áldották meg az új bort. 
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Teo Gertler és Lugosi Dániel Ali is a Virtuózok győztese lett 
2024. január 29. – Új Szó 

Az egyik ilyen nagy visszatérő volt a Virtuózokban 8 évesen feltűnt, mostanra 15 éves pozsonyi 

Teo Gertler: a Szlovákia színeiben induló magyar-szlovák hegedűs a Virtuózok idei nemzetközi 

évadában a győztesek közé került. A 2024-es Virtuózok V4+ nyertese lett Lugosi Dániel Ali és 

Teo Gertler mellett a 12 éves lengyel Zarina Zaradna (hárfa), a 18 éves cseh Ondrej Toman 

(klarinét), valamint két ukrán tehetség a 20 éves zongorista Timofij Zserebcov és a 9 éves 

énekes, Amelija Anyiszovics. Hat fiatal szólista léphet fel a Magyar Rádió Szimfonikus 

Zenekarával, Kovács János Kossuth-díjas karmester vezényletével – a koncertet március 1-én 

nézhetik meg az érdeklődők a budapesti Zeneakadémia Nagytermében. Az idei felfedezettek 

közül többen pedig a május 23-i, a Virtuózok virtuózai című gálakoncertre kaptak meghívást a 

Müpába. 

 
Beruházások a Szabadkai Egyházmegyében 
2024. január 29. – PannonRTV 

Új homlokzatot és tetőszerkezetet kapott a Szabadkai Egyházmegye püspöki épülete. 

Az elmúlt években több jelentős beruházás és fejlesztés is történt az egyházmegye épületein. 

Egyebek mellett Szabadkán, Noszán, Hajdújáráson és más településeken is megújultak az 

egyházi épületek és templomok. Korszerű, de egyben letisztult formában tündököl a szabadkai 

püspökség központi épülete december óta. A Szent Teréz Székesegyház melletti palota immár 

teljesen új homlokzattal néz a Fasizmus Áldozatainak Terére. A tetőszerkezetet is helyrehozták, 

éjszaka pedig dekoratív világítás teszi láthatóbbá az épületet. A felújítási munkálatok fél évet 

vettek igénybe, melynek összértéke 200 ezer euró volt - mondta a Közügyek stábjának Mirko 

Štefković, a Szabadkai Egyházmegye vagyonkezelője. 

 

Pozitív tendencia mutatkozik a turizmus terén Magyarkanizsa községben 
2024. január 29. – PannonRTV 

51 ezerre tehető a vendégéjszakák száma Magyarkanizsa községben a tavalyi évre vonatkozóan, 

ami közel 11 ezer látogatót jelent. Ekkora turistaszámmal a község 2019-ben rendelkezett. 

Magyarkanizsa község az elmúlt években egyre látogatottabb. Egyedi programokat kínálnak a 

helyieknek. Turisztikailag az egyik leglátogatottabb település Tóthfalu, a tavalyi évben közel 

1500-an tekintették meg a kis falu nevezetességeit. Faragó Zoltán, turisztikai előadó, Tóthfalu: 

„Nagyon sok diákcsoport érkezett Magyarországról, környező településekről, illetve 

városkákból jöttek ide nagyon sokan, ami többek között a Magyarkanizsa Turisztikai 

Szervezetnek is köszönhető, hiszen ők is nagyon sok diákcsoportot küldtek ide a községből.” 
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Szabadka – Szeged közti vonatozásra buzdít az InterRail 
2024. január 29. – Vajma.info 

Az InterRail portál, amely 1959 óta segíti az utazókat úgymond „Európa felfedezésében”, a 

Szabadka – Szeged vonalat is a tíz „legizgalmas vasúti élmény” közé sorolta, amelyeket 

véleményük szerint 2024-ben érdemes lesz kipróbálni. A portál emlékeztet, hogy tavaly 

november végén indult újra a vasúti forgalom Szerbia és Magyarország között a határmenti 

övezetben, pontosabban Szabadka és Szeged között. E vasúti szakasznak köszönhetően ismét 

el lehet jutni Belgrádból Budapestre is. Bár a két fővárost összekötő gyorsvasút megépítése 

több évig tart, ez a helyi szakasz fontos előrelépést jelent a közlekedés lebonyolításában, 

olvasható a honlapon A 10 útvonal ajánlat között van még a Szabadka - Szeged közti járat 

mellett egy éjszakai vonat, amelyen el lehet jutni Brüsszelből vagy Párizsból Berlinbe. 

  

Mári-napi futás 
2024. január 29 – Magyarszo.rs 

Történelmi múltuk egy szomorú eseményére emlékeztek vasárnap a bácsfeketehegyiek. Az 

1848-as forradalom és szabadságharc során a falu lakosságának menekülnie kellett, s ennek 

emlékezte maradt fenn Mári-napi szaladásként. A megemlékezés istentisztelettel kezdődött, a 

református egyházközösség imatermében. A cikkhez tartozó képgalériát ITT tekinthetik meg. 

Orosz Attila helyi református lelkész ennek kapcsán elmondta, hogy a Mári-napi szaladás 

pontosan 175 évvel ezelőtt történt. – Mi, reformátusok azt tartjuk, hogy megemlékezni 

nemcsak illik, hanem fontos keresztyéni kötelességünk, és jóleső érzés megemlékezni a 

múltunkról, még ha szomorú is. Hiszen ez adott egy pozitív jelent és remélhetőleg jövőt is. 

               
Szijjártó Péter: Kárpátalja ügyében a 2015-ös jogokhoz szeretnénk visszatérni 
2024. január 29. – Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner 

Elkezdődtek az ukrajnai tárgyalások, számolt be közösségi oldalán Szijjártó Péter. A 

külgazdasági és külügyminiszter kárpátaljai programja során az ungvári temető látogatása 

után ült tárgyalóasztalhoz Andrij Jermakkal, az ukrán elnöki hivatal vezetőjével és Dmitro 

Kuleba külügyminiszterrel. A kárpátaljai Ungváron tárgyaló Szijjártó Péter hivatalos 

programja a Kálvária temetőben indult Andrij Jermakkal, az ukrán elnöki hivatal vezetőjével 

és Dmitro Kuleba külügyminiszterrel. A magyar és az ukrán fél ezt követően ült 

tárgyalóasztalhoz, ahol Szijjártó Péter kijelentette: „Szeretném leszögezni, hogy Magyarország 

kormánya soha nem kért semmi olyan jogot a kárpátaljai magyarság számára, amely 2015 előtt 

ne létezett volna!” „Én most olyan kéréseket fogok itt előterjeszteni, amelyek teljesítése esetén 

visszatérnénk a 2015-ös jogokhoz,” - – tette hozzá a miniszter a közösségi oldalán közzétett 

videóban. 
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Az ukrán külügyminiszter kőkemény üzenetet küldött Toroczkai Lászlónak 
2024. január 30. – Mandiner 

Dmitro Kuleba szerint Vlagyimir Putyin sorsára juthat a Mi Hazánk Mozgalom pártelnöke, aki 

kijelentette, Ukrajna szétesése után igényt tartana Kárpátaljára. „Tisztában vagyunk vele, hogy 

nem mindenki akar jó kapcsolatokat Ukrajna és Magyarország között. De ha Vlagyimir Putyin 

kitörte a fogát Ukrajnával kapcsolatban, akkor az egyes magyar politikusok, akik ilyen 

kijelentéseket tesznek, még inkább kitörik" – fogalmazott a Komszomoiszkaja Pravda 

beszámolója alapján Dmitro Kuleba ukrán külügyminiszter Toroczkai László nyilatkozatáról. 

Kuleba hozzátette, hálás Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszternek, amiért világosan 

kifejtette a magyar kormány álláspontját, mely szerint támogatja Ukrajna szuverenitását és 

területi integritását. 

 

Abban állapodtunk meg, hogy ezt a kérdést két oldalról szeretnénk rendezni – 

Kuleba a nyelvtörvényről 
2024. január 29. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján tartózkodik Szijjártó Péter magyarországi külgazdasági és külügyminiszter, aki 

Ungváron tárgyal Andrij Jermakkal, az Elnöki Hivatal vezetőjével és Dmitro Kuleba ukrán 

külügyminiszterrel. Vitalij Hlahola újságíró közzétett egy rövid videorészletet a közös 

sajtótájékoztatóról, amelyben Dmitro Kuleba elmondja, hogy a nyelvtörvényről is szó esett a 

tárgyaláson, s úgy állapodtak meg, hogy ezt a kérdést két oldalról szeretnék rendezni. Az 

információk szerint a magyar fél átadta a számára kérdéses pontok listáját, amelyek 

véleményük szerit átdolgozásra és kiegészítésre szorulnak. Az ukrán fél időt kért ezen 

dokumentum áttanulmányozására. Úgy döntöttek, hogy összeállítanak egy speciális 

bizottságot a két külügyminisztérium égisze alatt, melynek tagjai 10 napon belül mindkét 

ország kormánya előtt mutatják be a kérdéses részletek esetleges megoldásait. Kuleba 

kijelentette, hogy a nemzeti kisebbségek oktatással és nyelvhasználattal kapcsolatos jogait 

Ukrajnában megoldották minden nemzeti kisebbség számára. 

 

Ukrajna és Magyarország magasrangú képviselői együtt emlékeztek Ungváron az 

elesett hősökre 
2024. január 29. – Karpat.in.ua 

A hírt Viktor Mikita, a megyei katonai adminisztráció vezetője közölte hivatalos közösségi 

oldalain. „Andrij Jermakkal, az Elnöki hivatal vezetőjével, Dmitro Kuleba ukrán 

külügyminiszterrel és magyar kollégájával, Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszterrel, 

valamint Magyar Levente miniszterhelyettessel, Magyarország Külgazdasági és 

Külügyminisztériumának parlamenti államtitkárával együtt emlékeztünk Ungváron az elesett 

hősökre” – írta Mikita. Hozzátette, hogy több száz magyar nemzetiségű lakos fogott fegyvert és 

csatlakozott a katonasághoz azért, hogy kelet, többezer kilométerre otthonuktól védjék meg az 

országot a megszállóktól. „Ukrajna különböző régióiból származó, különböző vallási 
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felekezethez tartozó és különböző nemzetiségű katonákkal együtt hősiesen és szilárdan tartják 

pozíciójukat, néha saját életük árán is” – olvasható a bejegyzésben. 

 

Biztos vagyok benne, hogy a magyar és ukrán felek tárgyalása hatékony 

megoldásokat fog hozni mindkét ország számára – Mikita 
2024. január 29. – Karpat.in.ua 

Viktor Mikita, a megyei katonai adminisztráció vezetője szintén közösségi oldalán jelentette a 

hírt, miszerint megérkezett Kárpátaljára Szijjártó Péter magyar külgazdasági és 

külügyminiszter. „Utoljára közel két évvel ezelőtt találkoztunk Szijjártó Péterrel, a teljes körű 

invázió első napjaiban. Mint akkor, Magyarország most is támogatja Ukrajnát, támogatja 

függetlenségünket, szuverenitásunkat, területi egységünket és európai integrációnkat. 

Kárpátalja számára nagy megtiszteltetés az, hogy legmagasabb szintű nemzetközi találkozók 

színtere lehet. Biztos vagyok abban, hogy Andrij Jermakkal, az Elnöki Hivatal vezetőjével és 

Dmitro Kuleba ukrán külügyminiszterrel folytatott tárgyalás hatékony megoldásokat fog hozni 

mindkét ország számára” – olvashatjuk a bejegyzésben. 

 

Összegezték az Ungvári Nemzeti Egyetem 2023. évi eredményeit 
2024. január 29. – Karpat.in.ua 

Az Ungvári Nemzeti Egyetem először került be az ukrajnai felsőoktatási intézmények Top 200-

as rangsorának első tíz helyezettje közé 2023-ban, kezdte beszámolóját Volodimir Szmolanka 

rektor. Ugyanakkor az elmúlt év nehéz volt, tette hozzá az egyetem vezetője. Az egyetem 

nagymértékben támogatta az Önkéntes Központ kezdeményezéseit. Az önkéntes tevékenységet 

ötvözték az oktatási és tudományos munkával. A hallgatók száma az oktatási folyamat egyik 

mutatója. Tovább folytatódik az egyetemen felújítása is. A munkaközösségi ülésen Volodimir 

Szmolanka rektor átadta a Nemzeti Pedagógiai Akadémia egyik legmagasabb kitüntetését, a 

Kosztyantin Usinszkij-érmet Jurij Fatulának, az orvosi kar sebészeti diszciplínák tanszéke 

vezetőjének, aki 38 évvel ezelőtt végzett az Ungvári Állami Egyetemen, és most is itt dolgozik. 

 

Réti János alkotásaiból nyílt kiállítás Munkácsy Mihály Magyar Házban 
2024. január 29. – Karpat.in.ua 

Réti János kárpátaljai magyar festőművész, grafikus, könyvillusztrátor, formatervező január 

18-án ünnepelte 75. születésnapját, ebből az alkalomból jubileumi kiállítással örvendeztette 

meg a képzőművészet iránt érdeklődő közönséget, amelyet január 26-án Munkácson nyitottak 

meg ünnepélyes keretek között a Munkácsy Mihály Magyar Ház kiállítótermében. A 

vendégeket Pfeifer Anita, a Magyar Ház kulturális menedzsere köszöntötte, majd Tarpai 

József, az intézmény igazgatója elmondta, hogy Réti János egy legenda a kárpátaljai 

képzőművészek között, aki szinte minden kárpátaljai képzőművészeti díjat megkapott már. Bár 

a kiállításon felnőtteknek szóló grafikák is láthatók, de az igazgató hétéves kislánya is tudta, 

hogy ki az a Réti János, hisz ő rajzolta Weinrauch Katalin Cirkuszvarázs, Versek és mesék 

óvodásoknak, kisiskolásoknak című könyvének illusztrációit is. 
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Disznótoros hagyományokat éltető nap Tiszacsomán 
2024. január 29. – Karpat.in.ua 

Január 27-én a Tiszacsomai Honfoglalási Emlékparkban első ízben szervezte Kárpátaljai 

Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) a Disznótoros napot, mely a hagyományos mezőgecsei 

böllérversenyhez képest egy szűkebb körű rendezvény. Tiszacsomán a KMKSZ középszintű 

szervezeteit képviselő öt csapat dolgozott fel egy reggel leszúrt 200 kilós sertést. A nap végén 

mindannyian megkóstolták a tájegységekre jellemző disznótoros ételeket. Mester András, a 

KMKSZ gazdasági-önkormányzati titkára, az esemény főszervezője elmondta, hogy a 

disznótoros nap a tömegrendezvények szervezésének tilalma miatt zárt körű, a szövetség 

Ungvári, Beregszászi, Nagyszőlősi és Felső-Tisza-vidéki Középszintű Szervezeteinek csapatai 

mellett a Szövetség vezetőit, megyei képviselőit és a Beregszászi kistérség KMKSZ-es 

képviselőit hívták meg a gasztrokulturális rendezvényre. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. január 29. – Kossuth Rádió 

 

Mindenekelőtt arról, hogy Szijjártó Péter Külgazdasági és külügyminiszter ma Kárpátaljára 

látogatott, ahol elmondta: „Mindent megteszünk azért, hogy a kárpátaljai magyar közösség 

visszakapja korábbi jogait”. Ezzel a határozott céllal érkezett a magyar diplomácia vezetője, akit 

a Csap-Záhony határátkelőnél Kárpátalja kormányzója fogadott.  A megbékélés kultúráját kell 

képviselni annak érdekében, hogy ukránok és magyarok egymás mellett békében élhessenek. 

Budapest szeretne javítani Ukrajna és Magyarország együttműködésén, mondta Szijjártó 

Péter. 

 

A Civitas Fortissima, vagyis a Legbátrabb város cím figyelmeztet minket, hogy ne vesszünk el 

a világtörténelmi játszmákban, ne kutassuk a rajtunk kívül álló hatalmak taktikáit! – 

fogalmazott Csach Gábor, Balassagyarmat polgármestere a hétfő délelőtti megemlékezésen. Az 

Ipoly parti város az 1919. január 29-én lezajlott csehkiverés hősei előtt tisztelgett. A 105. 

évfordulón, a hétvégi programokat követően, hétfőn a katonatemetőben kezdődött az 

ünnepség, ahol Bartha István evangélikus lelkész mondott imát, majd ágyúlövéssel tisztelegtek 

a hősi halált halt áldozatok emléke előtt. 
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A Rákóczi Szövetség január 15-től kárpátaljai diákoknak és tanároknak szervez téli táborokat a 

sátoraljaújhelyi Rákóczi Hotel, Tábor és Rendezvényközpontban négy héten keresztül. A tábor 

célja, hogy a kárpátaljai diákoknak és tanáraiknak segítsenek kiszakadni a háború sújtotta 

Ukrajna nehézségekkel teli hétköznapjaiból. A szervezők lehetőséget szeretnének teremteni a 

jó hangulatban eltöltött és minőségi programokkal teli kikapcsolódásra.  

 

Kárpátalján élő, otthon maradt magyar emberek, közösségek megsegítésére indított 

adománygyűjtést egy, a magyar-szlovák határon működő szervezet. A Somosi 

Környezetnevelési Központ kárpátaljai partnerei kiüresedett falvakról, magukra maradt 

öregekről számoltak be. A központ munkatársai remélik, hogy adománygyűjtésük meg tudja 

szólítani a Kárpát-medencében környezetneveléssel foglalkozó szervezetek, magánszemélyek 

és pusztán a külhoni magyarságért felelősséget érzők körét is. 

 

Egy kézműves foglalkozást is szervezhetnek jótékonysági céllal. A Hétfalusi Magyar Ifjúsági 

Klub székháza teljesen megtelt gyerekekkel szombaton. Minden asztalnál készült valami: egy 

manó, egy szivárvány, egy álarc. Aztán megjött egy háromgyerekes család, a legkisebb 

csecsemőnek tűnt. Ő volt Erik, a több mit egyéves kisfiú, aki egy ritka genetikai betegségben 

szenved, és kezeléseinek fizetése igen megterhelő a családjának. Ezért Eriknek segített minden 

gyerek és szülő, aki elment a jótékonysági foglalkozásra, amelynek eredményeként 300 ezer 

Ft-nak megfelelő összeggel tudják támogatni Erik gyógyítását. 

 

Ismét megtartották a hagyományos Magyar Kultúra napi bált a partiumi településen, 

Székelyhídon. Az esemény bevételével a dévai Szent Ferenc Alapítvány székelyhídi otthonát 

támogatták. A jótékonysági bálon, amelynek fővédnökségét Soltész Miklós államtitkár vállalta 

el, árverést is tartottak. A munkákat a térség képzőművészei és mesteremberei ajánlották fel. 

A székelyhídi intézménybe a határmenti térség településeiről kerülnek be hátrányos helyzetű 

gyermekek. A dévai Szent Ferenc Alapítvány Erdély-szerte 40 gyermekotthont működtet. 

Ionescu Nikolett összeállítása. 


